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AMIGOS DO CAMIÑO MIÑOTO-RIBEIRO

AMIGOS DA VÍA DA PLATA-CAMIÑO MOZÁRABE

AMIGOS DO CAMIÑO XACOBEO DE SAN ROSENDO

AMIGOS DO CAMIÑO DE SANTIAGO POR VALDEORRAS

“Muchos americanos salen de Sevilla” “Temos que estar orgullosos do noso”

“En Cortegada hai moito movemento” “É unha ruta con valor incalculable”

José luis rodríguez, presidente de la Aso-
ciación Amigos da Vía da Plata-camiño 
Mozárabe, destaca la internacionalización 
de la ruta. “cada vez son más los extran-
jeros que pasan por aquí, muchos son de 
europa, pero también de otros continen-
tes”, explica. entre los europeos, destaca 
la gran afluencia de franceses y alemanes. 
“los americanos de estados unidos y de 
canadá suelen empezar el camino en se-
villa, lo hacen entero, en 31 días”, destaca. 

También habla del aumento de peregrinos 
que viajan hasta la ciudad en el AVe para 
empezar desde ourense la ruta. rodríguez 
explica que los peregrinos se decantan, ca-
da vez más, por hoteles. “en ciertos hoteles 
del casco viejo de la ciudad, así como en los 
que hay en la zona de la estación de tren, se 

Asunción Arias, presidenta de la Asocia-
ción Amigos do camiño de santiago por 
Valdeorras, mantiene una postura crítica 
con la “obsesión polas estatísticas” sobre 
los peregrinos: “Temos que ter en conta que 
moita xente que fai o camiño non recolle a 
compostela e, polo tanto, non entra dentro 
do reconto oficial. Pero iso non quere dicir 
que non o fagan. eu mesma o fixen hai me-
ses e aínda non recollín a compostela”. en 
esa línea, habla de la importancia de que 
los gallegos valoren el potencial cultural 
y patrimonial del propio camiño: “Temos 
que valorar o que temos, que estar orgu-
llosos do noso. Que sentido ten que veña 
xente de tan lonxe para percorrer o cami-
ño e valoralo tanto se logo os propios non o 
facemos, non miramos para el? é necesa-

Avelino de Francisco, presidente de la Aso-
ciación Amigos do camiño Miñoto-ribeiro, 
se muestra satisfecho ante las cifras de visi-
tantes recogidas en lo que va de 2023. “Va-
loramos moi positivamente este ano. Agora 
mesmo, sabemos que hai dous grupos de 
medio centenar de persoas cada un facen-
do o camiño”, explica. Además, habla de 
la buena respuesta de los peregrinos: “os 
que o fan coméntannos que lles gusta moi-
to, que é unha ruta moi bonita e atractiva”. 
De Francisco destaca que en cortegada se 
aprecia el mayor flujo de visitantes desde 
hace meses: “Vemos que hai movemento 
continuo, sobre todo a partir dos xoves e 
venres. chegan a cortegada, durmen, e ao 
día seguinte continúan coa ruta”. 

Mientras siguen están a la espera de que 
el csic valore la documentación presenta-

el presidente de la Asociación de Amigos 
do camiño Xacobeo de san rosendo e ra-
inha santa, David Pérez, recuerda que el 
csic sigue analizando la documentación 
aportada. “o recoñecemento eclesiástico 
xa o temos dende o ano 2021”, detalla. Al 
igual que la asociación del Miñoto-ribeiro, 
mientras esperan, ponen en valor la ruta: 
“o camiño está aí, ten un valor patrimo-
nial e paisaxístico incalculable: pasa polo 
parque natural Gêres-Xurés, por enclaves 
como a igrexa de santa comba de Bande, 
por celanova…”. en ese sentido, Pérez des-
taca la afluencia de peregrinos: “Agora es-
tamos traballando para ver se a través do 
inorde se pode sinalar todo o camiño para 
facilitar o percorrido”. 

la asociación realiza diversas activida-
des para dar a conocer esta ruta a santiago: 

están quedando muchos caminantes. lle-
gan en el tren, duermen, y empiezan la ru-
ta al día siguiente”, apunta. en cuanto al 
descenso de peregrinos respecto a 2022, 
señala que “es lo habitual”: “Después del 
año jubilar, siempre pasa”.n

rio que gañemos en autoestima”. recuer-
da, además, que santiago es el “apóstol dos 
abrazos”, lo que simboliza la fraternidad y 
acogimiento del pueblo gallego: “o abra-
zo é acollida, amizade, paz, solidaridade. 
eses somos nós”.n

da sobre la historia del Miñoto-ribeiro, la 
asociación no deja de promover la ruta pa-
ra que, cada vez, sean más los caminantes 
que la eligen. “Teñen que comprobar todo o 
que enviamos, atopamos documentos que 
datan do 1735 e no que xa se fala desta ru-
ta”, recuerda.n 

“Facemos encontros, xornadas, citas mu-
sicais… canta máis xente o coñeza e sai-
ba del, mellor”. el presidente de la entidad 
destaca el apoyo de Portugal en el impulso 
de esta ruta: “é un país moi ligado á figura 
de san rosendo e por iso nos están apoian-
do moito”.n 

José Luis Rodríguez. Asunción Arias.
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¿SABE USTED...

O AFIADOR

MIRILLA DE VERANO PARA HABLAR EN ASCENSORES

RETORNO AL PASADO

MENOS AFLUENCIA MÁS HOTEL 
Los datos de peregrinos de las rutas ou-
rensanas en este 2023 muestran un des-
censo respecto al pasado 2022, que era 
Año Xacobeo.

Cada vez son más los peregrinos que se 
decantan por pernoctar en un hotel en lu-
gar de hacerlo en un albergue, según ex-
plica José Luis Rodríguez. 


